
До третьої річниці остаточної зупинки Чорнобильської атомної станції

Славутич готовий до співпраці 
з усім світом. Чи готовий світ?

Але Славутич є на карті. І бі
локам’яне місто не повинне 
зникнути з неї.

На рівні міської влади викорис
товуються всі можливості станов
лення та розвитку малого і серед
нього бізнесу, створення найсп
риятливіших умов для виробницт
ва товарів та послуг. На сьогод
нішній день створено організацій- 
но-економічний механізм розвит
ку Славутича. І він діє. Тільки за 
2003 рік в місті з’явилося 254 су
часних високотехнологічних робо
чих місць, вартістю до 40 тисяч 
доларів і більше.

Ми повинні зрозуміти, що прой
шов час створення великих підп
риємств з великою кількістю лю
дей. Сподіватися, що такі проекти 
будуть реалізовані, не потрібно. 
Навіть будівництво парогазової 
станції під великим сумнівом, хоча 
рішення є.

Можна констатувати той факт, 
що програми соціального захисту 
працівників ЧАЕС та жителів Сла
вутича у зв’язку із закриттям стан
ції, схвалені Кабінетом Міністрів, 
та програма створення додатко
вих робочих місць виконуються 
тільки частково. До позитивного 
можна віднести відкриття під
приємства «Атомремонтсервісу», 
де працює понад 600 чоловік.

Державна економічна політика 
не сприяє залученню інвестицій 
в Україну. В останній час іде від
крита боротьба за відміну спеці
альних економічних зон, за при
пинення їх діяльності. Саме обго
ворення цього питання негативно 
вплинуло на інвесторів соціаль
но-економічної зони України, в 
тому числі і міста Славутича. 
Крім того, не реалізується прог
рама по створенню додаткових 
робочих місць в частині їх фінан
сування з боку держави. Нега
тивно впливають на створення 
нових підприємств ускладнення 
процедури реєстрації.

(Закінчення на 2-й стор.)

Три роки тому, 15 грудня, світ завмер біля екранів те
левізорів в очікуванні історичного моменту, коли Прези
дент України Леонід Кучма мав натиснути на кнопку і 
промовити слова, що всі блоки станції закрито, віднині 
Чорнобиль не становить будь-якої загрози людству. Так 
і сталося насправді. Тієї миті чи не вся планета апло
дувала Україні, й  Президенту. Перед закриттям стан
ції чимало країн, чимало міжнародних організацій обіця
ли все зробити, аби допомогти Україні і в остаточному 
виведенні блоків з експлуатації, і в тому, щоб зберегти 
потужний потенціал кадрів, зберегти унікальне місто — 
Славутич.

Час плине швидко. Ось вже й три роки минуло. Що 
ж робиться сьогодні у  Славутичі, як живе майже чо
тиритисячний колектив станції, які перспективи і у  
міста, і у  його мешканців? Чи не п ідзабула м іж народ
на спільнота про свої гарантії? З  цими запитаннями 
ми звернулися до м ера Славутича, члена Конгресу 
місцевих та регіональних влад Європи, лауреат а Д е р 
ж авної премії в галузі науки і техніки Володимира 
УДОВИЧЕНКА. Ось що він розповів.

•  У Славутичі —  найбільша народжуваність дітей з-поміж 
інших міст та районів області. Саме для них, для нашого май
бутнього Славутич, має бути не лише збережений, а й повинен 
отримати гарантований статус свого подальшого розвитку.

Фото А. ДОБРОВОЛЬСЬКОГО.

— Минув третій рік життя Сла
вутича після дострокового знят
тя з експлуатації блоків ЧАЕС. За 
цей період імідж міста в перс
пективному плані зменшився до 
критичного рівня. Головним зав
данням для нього залишається 
створення компенсуючих робо
чих місць шляхом диверсифікації 
економіки на базі сучасних тех
нологій.

2008 рік не за горами. Це та 
дата, коли мають завершуватися 
міжнародні проекти в зоні Чор
нобильської АЕС. і робочі місця 
зникатимуть в такому ж швидко
му темпі, як і з’являтимуться. За 
підрахунками західних фахівців, 
на обслуговування конфайменту 
— укриття над четвертим бло
ком, потрібно буде лише 54 чо
ловіки. Можливо, 300-400 робо
чих місць. Але більше прогнозу
вати не можна, бо для управлін
ських рішень, які мають прийма
тися у зв’язку з завершенням 
чорнобильських міжнародних 
програм, треба брати реальні 
об’єктивні дані.



Славутич готовий до співпраці 
з усім світом. Чи готовий світ?

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Як держава може на це впли
вати? По-перше, — сприяння за
лученню інвестицій саме на май
данчик Славутича, використовую
чи в державних інтересах його 
промислову інфрастуктуру. На 
превеликий жаль, ця політика аб
солютно відсутня, хоча певні зо
бов’язання бралися.

По-друге, передбачати кошти 
можна через ту ж галузь паливно- 
енергетичного комплексу, яка 
проводила певні конкурси на пот
рібне їй виробництво. Цього теж 
немає.

Є багато позитивних прикладів 
в рамках діючих міжнародних 
програм Європейського банку ре
конструкції та розвитку, коли пев
ні кредитні ресурси на конкурсній 
основі віддаються бізнес-структу- 
рам. Чому б з урахуванням зобо
в’язань, які несе міжнародна 
спільнота за наслідки достроково
го закриття АЕС, не поставити 
умову про реалізацію деяких про
ектів саме на території міста Сла
вутича? Чому б міжнародним інс
титуціям не виступити гарантами 
реалізації тих проектів, які бізнес- 
структури Заходу ризикують 
впроваджувати на території Ук
раїни?

Головний підсумок трьох років 
життя славутичан, працівників 
ЧАЕС та їх сімей напрошується 
сам по собі: взаємні зобов’язан
ня були записані лише для того, 
щоб спокійно виконати процес 
дострокового зняття з експлуата
ції Чорнобильської АЕС. А далі — 
як вийде.

Чи можна сьогодні все це вип
равити? Так, і для цього є всі під
стави. Головне — аби було розу
міння, що написане треба викону
вати і за все треба відповідати.

Звісно, до Славутича потрібен 
зовсім інший підхід з урахуванням 
його міжнародного значення. Всі 
споруди, всі нормативи, за якими 
будувалося місто в системі адмі- 
ністративно-планової економіки, 
були завищені, і сьогодні ніяк не 
можуть вкластись у ті принципи, 
за якими прийнятий Бюджетний 
кодекс України. Міська влада са
ма бере на себе ініціативу рефор
мування комунального господарс
тва, впровадження енергозберіга
ючих технологій і все робить, щоб 
в місто йшли інвестиції.

Тільки з 2000 року в рамках

СЕЗ «Славутич» залучено інвес
тицій на суму 22,3 мільйона до
ларів, завезено та змонтовано 
обладнання та устаткування на 
суму понад 43,6 мільйона гри
вень, закуплено сировину та ма
теріали для забезпечення вироб
ництва (їх сума склала 45,8 міль
йона гривень), створено понад 
600 нових робочих місць. Сума 
залучених інвестицій в розрахун
ку на кожного мешканця міста за 
період 1999-2002 роки стано
вить більше 839 доларів.

Славутич готовий провести ро
боту щодо створення на його ба
зі демонстраційної зони енергоз
береження при допомозі міжна
родних програм. Цей приклад 
можна було б брати потім бага
тьом містам України. Чому б не 
реалізувати цей проект, і таким 
чином підтримати не тільки місто, 
а й Україну в частині реформуван
ня комунальної сфери?

Міською владою Славутича 
запропонований проект створен
ня на базі медико-санітарної час
тини Реабілітаційного (медично
го) центру із залученням провід
них організацій України та Захо
ду з метою здійснення індивіду
альних програм, проведення ре
тельного дослідження чинників, 
що впливають на фізичне, психіч
не та соціальне здоров’я у Чор
нобильському регіоні.

Ця система дозволить протис
тояти несприятливим факторам 
професійної діяльності під час 
складних робіт щодо приведення 
об’єкта «Укриття» до екологічно 
безпечного стану.

До цього часу існує ряд страте
гічних питань, на які необхідно як
найшвидше дати відповідь, а саме: 
статус центру, його належність до 
відомства, його місце в галузевій 
системі медичного забезпечення, 
джерело фінансування на утри
мання створеного закладу.

Дуже важливим є розуміння та 
підтримка даних заходів в рамках 
міжнародного співробітництва. 
Організація роботи Реабілітацій
ного центру має стати однією із 
складових міжнародних проектів.

Наступним важливим момен
том у засвоєнні нових інформа
ційних технологій в охороні здо
ров'я є становлення та розвиток 
телемедицини в місті Славутичі. 
Первинні реалізації проекту щодо 
створення центру телемедицини 
на базі СМСЧ-5 з наступним 
включенням даного Центру в про

ект «Med-Net-Politech». Необхідна 
фінансова підтримка для прид
бання обладнання та реалізації 
архіважпивого проекту для пра
цівників ДСП «ЧАЕС».

Далі хотілося б розуміння та 
підтримки реалізації проекту Між
народного університету на нав
чальній матеріально-технічній базі 
міста з метою підготовки еколо
гів, радіологів, спеціалістів ядер
ної безпеки. Ця міжнародна спів
праця могла б принести багато 
користі, в тому числі і Славутичу. 
Адже є унікальна база, на якій 
безпосередньо можна було б 
проходити практику.

Заслуговує на більшу увагу ді
яльність та розвиток Чорнобиль
ського центру. Вигідно і країнам 
Заходу, і донорам, які беруть 
участь в черговому етапі ліквіда
ції наслідків аварії на ЧАЕС, щоб 
центр отримав статус міжнарод
ного. З метою створення кращих 
умов для його роботи доцільно 
добудувати на привокзальній 
площі багатоповерхову споруду. 
В ній міг би розміститися і Чор
нобильський центр, і весь адмі
ністративний персонал Чорно
бильської АЕС. Давно ведуться 
розмови про це, всі розуміють, 
що треба управління забирати до 
Славутича, але, на превеликий 
жаль, ніхто не говорить про те, 
куди забирати людей.

З вищевисловлених роздумів 
можна зробити висновок, що всі 
можливості подальшого існування 
Славутича, корисного існування, і 
для України, і для міжнародної 
спільноти реальні і об’єктивні.. 
Але... За умови об’єдання зусиль 
і зосередження їх на вирішенні 
саме економічних проблем Сла
вутича. А головне — потрібне чіт
ке їх розуміння як з боку держа
ви, так і світової спільноти. Сла- 
вутичани жебраками ніколи не 
були і не будуть. Вони хочуть ак
тивної, творчої праці, майбутньо
го для своїх дітей, для Славутича.

У нас, жителів міста атомщиків, 
політика на майбутнє — соціально 
активна. Нехай вона буде такою і 
до нас з боку нашої держави, з 
боку зарубіжних держав і органі
зацій, таких зацікавлених у зак
ритті станції три роки тому. Нехай 
би згадали свої тодішні обіцянки. 
І виконали їх. В інтересах не лише 
Славутича, зовсім ні. В інтересах 
людей багатьох країн світу. А ми 
готові до співпраці.

О. ДЕЙНЕКО.


